
המשך בעמוד הבא

התפילה על הילדים
ישראל,  שונאי  הארורים  הרשעים  עם  המלחמה  של  בעיצומה  אנו 
ומפרשתינו נוכל ללמוד גודל התפילה, על הגאולה, על בנינו החיילים, 

על השבויים, ועל עם ישראל כולו.

הִוא  עֲקָרָה  י  כִּ תּוֹ  אִשְׁ לְנֹכַח  לַה'  יִצְחָק  ר  'וַיֶּעְתַּ בפרשה:  כותבת  התורה 
ן  הּ וַתֹּאמֶר אִם כֵּ קִרְבָּ נִים בְּ תְרֹצֲצוּ הַבָּ תּוֹ'. וַיִּ הַר רִבְקָה אִשְׁ וַיֵּעָתֶר לוֹ ה' וַתַּ

לֶךְ לִדְרֹשׁ אֶת ה'. ה אָנֹכִי וַתֵּ ה זֶּ לָמָּ

ומבאר רש"י "ויעתר לו – לו ולא לה, שאין דומה תפלת צדיק בן צדיק 
של  שתפלתו  מבאר  רש"י  לה".  ולא  לו  לפיכך  רשע  בן  צדיק  לתפלת 
של  בן  היה  שיצחק  מפני  והיינו  רבקה,  של  תפלתה  ולא  נענתה  יצחק 

צדיק מה שאין כן רבקה.

שם  תענית  במסכת  מהגמ'  דוד(  ראש  )בספר  מקשה  החיד"א  רבינו 
מבואר שתפלתו של צדיק בן צדיק לא עדיפה על צדיק שאינו בן צדיק.

)תענית כ"ה( "שוב מעשה ברבי אליעזר שירד לפני התיבה  וז"ל הגמ' 
ואמר  אחריו  עקיבא  רבי  ירד  נענה,  ולא  ברכות  וארבע  עשרים  ואמר 
אבינו מלכנו אין לנו מלך אלא אתה, אבינו מלכנו למענך רחם עלינו, 

וירדו גשמים".

אליעזר  רבי  של  תפלתו  לעומת  נענתה  עקיבא  רבי  של  שתפלתו  הרי 
רבי אליעזר הגדול  למרות שרבי עקיבא היה ממשפחת גרים לעומת 

שהיה מהמשפחות המיוחסות והחשובות בדורו?

והאמת היא שלפי ההגיון נראה שיש מעלה יותר לבן של צדיק יותר 
לפני  יותר  ומקובלת  גדולה  חשיבותו  וגם  צדיק,  של  בן  שאינו  ממי 
אבל  נשמעת,  ותפלתו  למעלה  אהוב  צדיק  שאדם  אף  ועל  המקום, 

פשוט שתפלתו של צדיק שהוא גם בנו של צדיק נשמעת יותר.

מצד שני הרי רש"י מביא את שבחה של רבקה דוקא בגלל שהיתה בת 
של רשע.  "להגיד שבחה שהיתה בת רשע ואחות רשע ומקומה אנשי 

רשע, ולא למדה ממעשיהם".

בתוך  שהיתה  מיוחדת  כצדקת  מוגדרת  רבקה  שאם  קשה  כן  ואם 
משפחתה כשושנה בין החוחים, אם כן מדוע לא נשמעה תפלתה כמו 
שתפלתו של רבי עקיבא נענתה שהיה גם הוא מיוחד בתוך משפחתו, 
ואם תפלתה טפלה מול תפלתו של יצחק שהיה בן צדיק, אם כן היתה 
צריכה תפלתו של רבי אליעזר להשמע לעומת תפלתו של רבי עקיבא?

שיש הבדל בין צדיק בן רשע שמתפלל על  אלא מתרץ רבינו החיד"א 
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בברכת שבת שלום

נעמי שמואלי

אחרים לבין צדיק בן רשע שמתפלל על עצמו, שכן בתפלתו על עצמו זקוק הוא לזכות אבות, והרי 
אינו יכול להזכיר זכות אבותיו.

אבל על אחרים אינו זקוק לזכות אבותיו כי כל כוונתו לציבור ואין לו אלא להשען על אביהם של 
למרות  המקום  לפני  ומקובלת  אהובה  תפלתו  שאדרבה  ועוד  מתפלל,  הוא  שלמענם  ישראל  כלל 
שהוא גדל בקרב אנשי רשע, כיון שהשכיל לעזוב את דרכי אבותיו וללכת בדרכי התורה, וזכות היא לו.

ומפרשה זו נלמד עד כמה צריך להרבות בתפילה עבור הילדים שלנו, לפני שהם נולדים, וגם אחר 
כך על מנת שנזכה לראותם גדולים בתורה ויראת שמים, והתפילה הזו יש לה ערך גדול לפני הקב"ה 

ומועילה מאוד כשההורים מתפללים זאת על ילדיהם.

אבל התפילה הזו צריכה להיות מעומק הלב, בבכיות ובדמעות שליש, ואף ישנם מקומות מיוחדים 
בתפילתינו שם ראוי לכוין על בנינו שיהיו תלמידי חכמים, כמו המעשיות הבאות:

אברך אחד מספר שאחד מגדולי הדור בא אליו לברית מילה ולא יכול היה לעלות המדרגות. אמר לו 
לפחות אני אתן לך עיצה טובה שקבלתי מאבותי ואבותי מאבותי, סגולה שיהיו כל הילדים ת"ח והיא 
כאשר תאמר כל בוקר ונהיה אנחנו וצאצאינו וכו' תכוון בכוונה שלימה על כל בן ובן בפרטות ממש, 

שמו ושם אמו ותראה פלאות וכך היה.

גם מסופר על המקובל האלקי רבינו שאול דוויק הכהן )השד"ה( שבכל בוקר בברכת אהבת עולם 
כשהיה אומר "והאר עינינו בתורתך..." היו מוצאים אצלו בריכה של דמעות.

מאיר  ר'  האדמו"ר  כמוה"ר  המלוב"ן  הצדיק  אצל  שכשהיה  שליט"א  בניהו  הרב  בעלי  סיפר  עוד 
תאמינו לי שאני כל יום מוריד על הילדים כוס דמעות  אבוחצירא זצוק"ל אמר להם בזה הלשון: 

שנזכה שילכו בדרך ה' ויהיו ת"ח. 

מלפני  רצון  ויהי  רבות,  פירות  לעשות  יכולה  הזו  התפילה  כי  וצאצאינו,  בנינו  על  בתפילה  נתחזק 
ה' יתברך שיקבל את תפילתינו בכל עת ובכל שעה, שנראה ברכה בעמלינו, שיהיו כולם בשלימות 

עובדי ה' יראים ושלמים. 

ובפרט בימים אלו שהעולם זקוק לתפילותינו, וצריכה כל אחת להרעיש עולמות בתפילות וקריאת 
תהילים ופיטום הקטורת להצלת עם ישראל והחשת הגאולה בקרוב. אמן.

יהיו לך ילדים
סיפר הגאון ר' מאיר שמואלי שליט"א בשם ת"ח גדול שהמעשה הבא 
היה איתו, שהרופא אמר לו שאין שום סיכוי שיהיה להם ילדים, עד כדי 
כך שהרופא התבטא באומרו 'אם יצמחו לך שערות ביד, יהיו לך ילדים..'.

הוא הגיע אל רבינו זיע"א, רבינו ברך אותו שיהיו לו ילדים וילדות. וכן 
היה, בדיוק באותו חודש שבירכו רבינו נפקדה אשתו בילדים, וכשבא 

אצל הרופאים עם החדשות שאשתו נפקדה, לא האמינו למראה עיניהם, 
ואמרו לו כי זהו נס רפואי! 

רבינו אף הדגיש ואמר כי אסור לרופאים ליאש את החולים, וכבר כתוב 
"ורפא ירפא" שרק ניתנה הרשות לרופא לרפאות אבל בשום פנים אסור 

לו לייאש.



פינת המתכון

לבריאות ובהצלחה
שבת שלום

עוגיות ירח - להכנה קלה עם הילדים
המתכון לכמות גדולה

המצרכים:
1 קילו קמח רגיל

2 חבילות מרגרינה בטעם חמאה
2 כוסות סוכר לבן

2 שקיות אבקת אפיה
2 שקיות סוכר וניל או כפית תמצית וניל 

4 ביצים

אופן ההכנה:
שמים את החומרים סוכר וסוכר וניל, ומרגרינה וביצים ולשים בעזרת הידים.

מוסיפים בהדרגה את הקמח, עד לקבלת בצק אחיד רך ושמנוני.
משטחים על נייר אפיה או משטח מקומח ע"י מערוך לעובי כ- 1 ס"מ.

לקרוץ צורות ירח או כל צורה שתהיה )אותיות או לבבות וכדו' או אפי' ע"י כוס הפוכה( 
חותכים את הבצק לצורות.

מעבירים לתבנית עם נייר אפיה, מסדרים
ואופים בתנור שחומם מראש ל-180 מעלות

למשך 20 דקות או עד שמשחימים מעט.
לאחר שהתקרר מפזרים אבקת סוכר מעל בעזרת מסננת.

לקישוט מעניין ניתן לטבול חצי מהצורה בתוך שוקולד לאפיה שהומס בסיר.


